

## СОДЕРЖАНИЕ

**ПРЕДИСЛОВИЕ** 9

### I. НАУЧНЫЕ СТАТЬИ

- Бугашев С. И.* Рейды британского флота на французское побережье в период Семилетней войны (1756 – 1763 гг.). 13
- Кипнис Б. Г.* Место пьемонтского вопроса в русско-французских отношениях в конце XVIII– начале XIX веков. 29
- Соколов О. В.* Политические и военные планы Наполеона накануне войны 1812 г. 38
- Петрова А. А., Ткачева М. С.* Крымская война во внешней политике Испании. 60
- Смолин А. В.* Формирование антифинляндских настроений среди русских беженцев в Финляндии в 1918–1920 гг. 80
- Сидоренко Л. В.* Апартеид как специфическая форма колониализма. 94

### II. НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

- Чудина Т. И.* Англо-ирландские отношения в 1775–1801 гг.: взгляд со стороны англичан. 110
- Талья А. Ю., Ушаков В. А.* Российский дипломат Павел Свињин и его описание американской республики в начале XIX века. 121
- Чарахчян В. К.* Шведский «третий путь». Осознанная последовательность или естественное развитие? 128

---

### **III. ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ИСТОРИОГРАФИЯ**

*Барышников В. Н.* Игорь Павлович Шаскольский – создатель ленинградской школы историков-скандинавистов. 136

### **IV. ИСТОРИЧЕСКАЯ АНТОЛОГИЯ**

*Смолин А. В.* Русские в Финляндии 1918–1919 гг. Часть 3. 149

### **V. РЕЦЕНЗИИ**

*Фокин В. И.* Книга об исторической памяти в контексте современного гражданского долга. Рецензия на книгу: *Барышников В. Н.* Финны на службе в войсках СС в годы Второй мировой войны. СПб: РХГА, 2012. – 200 с., 16 с илл. 178

*Гончарова Т. Н.* «Россия против Наполеона» или «Битва за Европу»: взгляд английского историка с российскими корнями. Рецензия на книгу: *Dominic Lieven.* La Russie contre Napoléon. La bataille pour l'Europe (1807–1814). Paris: Syrtès, 2012 – 615 p. 188

### **VI. ХРОНИКА**

Конференции, проведенные кафедрой истории Нового и новейшего времени (апрель – сентябрь 2012 г). 199

*Яковлева М. Г.* О деятельности студенческого научного общества «Новист» за 2011/2012 учебный год. 219

Наши юбиляры (В. А. Ушаков, А. А. Петрова, С. В. Шершнева). 223

**РЕФЕРАТЫ НАУЧНЫХ СТАТЕЙ** 233

**ABSTRACTS OF SCIENTIFIC PAPERS** 238

**КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ** 242

# CONTENTS

<b>PREFACE</b>	11
----------------	----

## I. SCIENTIFIC ARTICLES

<i>Bugashev S. I.</i> British naval raids on the French coast in the Seven Years' War (1756–1763).	13
<i>Kipnis B. G.</i> The question of Piedmont in Russian-French relations in the late 18 <sup>th</sup> -early 19 <sup>th</sup> centuries.	29
<i>Sokolov O. V.</i> Political and military plans of Napoleon on the eve of the War of 1812.	38
<i>Petrova A. A., Tkacheva M. S.</i> The Crimean war in the foreign policy of Spain.	60
<i>Smolin A. V.</i> The origins of anti-Finnish moods among Russian refugees in 1918–1920 in Finland.	80
<i>Sidorenko L. V.</i> Apartheid as a specific form of Colonialism.	94

## II. SCIENTIFIC REPORTS

<i>Chudina T. I.</i> Anglo-Irish relations in 1775–1801: British point of view.	110
<i>Talya A. Y., Ushakov V. A.</i> The Russian diplomat Paul Svinyin and his description of the American Republic at the beginning of the 19 <sup>th</sup> century.	121
<i>Charakhjan V. K.</i> The Swedish «third way»: deliberate sequence or natural development?	128

---

### **III. CRITICAL STUDY OF SOURCES AND HISTORIOGRAPHY**

*Baryshnikov V. N.* Igor Pavlovich Shaskolski as a founder of the Leningrad School of historians of Scandinavia. 136

### **IV. HISTORICAL ANTHOLOGY**

*Smolin A. V.* Russians in Finland in 1918–1919 /part 3/. 149

### **V. REVIEWS**

*Fokin V. I.* A book about historical memory in the context of the modern civil debt. Review on the book: Baryshnikov V. N. Finns in the service of the Waffen SS during the Second World War. Saint-Petersburg, 2012. – 200 p., 16 pages with illustrations. 178

*Goncharova T. N.* «Russia against Napoleon» or «The Battle for Europe»: War of 1812 from the standpoint of a British historian with Russian roots. Review on the book: Dominic Lieven. La Russie contre Napoléon. La bataille pour l'Europe (1807–1814). Paris, 2012. – 615 p. 188

### **VI. CHRONICLE**

Conferences organized by the Chair of Modern and Contemporary history (April – September 2012). 199

*Yakovleva M. G.* Activities of the Student's Scientific Society «Novist» in 2011/2012 Academic year. 219

Our Greetings (V. A. Ushakov, A. A. Petrova, S. V. Shershneva). 223

**ABSTRACTS OF SCIENTIFIC PAPERS** 238

**PERSONAL DATA OF AUTHORS** 242